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 Sametová revoluce v Židlochovicích/Vzpomínky Mgr. Karla Vavříka 

Vzpomínky Mgr. Karla Vavříka 

5. 11. 2019 na události Sametové 

revoluce v Židlochovicích 

Dne 26. listopadu 1989 jsem se vrátil z Brna, kde jsme den předtím 

s Pěveckým sdružením moravských učitelů zpívali na shromáždění 

Občanského fóra na náměstí Svobody. Manželka mi sdělila, že v židlo-

chovickém městském rozhlasu hlásili, že studenti svolávají na 17.00 

hod. shromáždění před domem č. 30 nedaleko dnešní radnice na náměstí 

Míru. Samozřejmě jsem se akce zúčastnil. Sešlo se několik set lidí 

(méně než 700, jak se někdy nesprávně uvádí). Dva vysokoškolští 

studenti, kteří pocházeli z Židlochovic, Marie Matýšková a Tomáš 

Teplý, přečetli požadavky studentů. Všichni přítomní s nimi vyjádřili 

souhlas. Navrhl jsem, abychom se odebrali k  pamětní desce 

T.  G.  Masaryka, která se nachází v parku židlochovického zámku. 

Najednou se v rukou pana Leopolda Dobýška objevila československá 

vlajka a lidé se za ním začali řadit směrem k zámku. Po cestě jsem si 

s hrůzou uvědomil, že nemusí být zámecká brána otevřená, ale naštěstí 

byla. U pomníku jsme zazpívali Masarykovu oblíbenou píseň Teče voda, 

teče a Československou státní hymnu. Někteří účastníci rozsvítili 

na místě svíčky a pak se lidé rozešli.    

V tento den vzniklo v Židlochovicích Občanské fórum. Jeho mluvčím jsem 

se stal já a Eva Surmanová. Samozřejmě, že jsme se nejmenovali do této 

funkce sami, ale požádali jsme o schválení oblastní výbor OF v Brně. 

Ten nám doporučil i osobnosti, které přijely na několik dalších 

shromáždění tentokrát už v tělocvičně místní sokolovny. Hlavním 

přednášejícím byl JUDr. Miroslav Jurák, který se staral i o právní 

stránku našich akcí. Občanské fórum v Židlochovicích si určilo dva 

základní cíle své činnosti. Dosáhnout toho, aby se jeho členové dostali 

do místního zastupitelstva a aby přispělo k tomu, že proběhnou svobodné 

volby. Zastupitelstvo bylo skutečně členy OF doplněno a v červnu roku 

1990 se konaly parlamentní volby. Tím svůj úkol OF v Židlochovicích 

splnilo.  

Občanské fórum v Židlochovicích mělo tyto zakládající členy:  

Mgr. K. Vavřík a Mgr. Eva Surmanová  – mluvčí  

Leopold Dobýšek, František Haluza, JUDr. Miloslav Jurák, MUDr. Jaro -

slav Krbek, Zdeněk Přichystal, Jarmila Richterová, RNDr. Jiří Úlehla, 

RNDr. Bl anka Úlehlová, Eduard Vyhlídal. 

 

 


